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a\· herrar Fälldin och Helen 
om sko lans arbetsmiljö. 

Il 

Skolans arbetsmiljö iir av avgörande betydelse för barnens trygghet och 

personlig utveckling. Ar 1970 framhöll dåvarande statsutskottet med an

ledning av motioner från bl. a. folkpartiet och centerpartiet att man hade 

"'ett ~tarkt in tryck av att man på många håll hyser al lvarlig oro över brister 

i skolans arbetsmiljö" . Litskoilet ansåg cliirför all skolans arbetsmiljöproblem 

borde ana lyseras och förs lag om åtgiirder tas fram . 

Med anledning av della u11alande från utskollets och rikselagens ~ ida 

till~attes utredningen om skulans inre arbete (SIA), vilkens förslag presen

terats under hösten. Det innebiir att utredningen arbetat under fyra år. Dess 

!Orslag kommer av allt att döma att bli föremål för riksdagsbeslut tidigast 

våren 1976 ocheventuella åtgiirder triida i kraft med början läsåret 1976/77. 

dvs. drygt sj u år efter det all statsutskottet gjorde sitt uttalande. Den alltfOr 

långa tidsutdriikten mellan det att ett problem konstateras och att åtgiircler 

vidta~ ii r i sig ett av dc viktigaste skiilen för att beslutsfunkt ionerna inom 

skolviiscndet hör decentralise ras. 

Under den tid som förflutit seelan SIA tillsattes har naturligtvis ansvariga 

instan-;er - skolstyrelser. enskilda skolenheter. liirar- och föriildraorganisa

tioner etc. - på oli ka viigar försökt komma ti l l riitta med de problem som 

finn\ inom skolvii~endet. och i rikselagen har en lång rad förslag till åtgiirder 

lagts fram . Alltior många av dessa har skjutits på framtiden med hiinvisning 

till pågående utredningsarbete. Det giiller t. ex . kraven på minskat elevantal 

i undervisningsgrupperna . stopp för s. k. storskolor. insatser ror att bevara 

skulor i glesbygdsområden m. m .. möjligheter för Iii rare att alternera mellan 

olika typer av tjiinster. sii rskild tid !Or klassföreståndarna att fullgöra sina 

uppgifter etc. 

Det akuta liiget i många skolor. inte minst i storstadsområdena. har emel

lertid gjort att det i liingden inte gått att skj uta problemen framför ~ig. 

siir. kilt inte som det sa mt idigt viixt fram en betydande Hirararbetslöshct. 

F.fter uppvaktning av liirarorganisa tionerna och framstötar i rik dagen lo
re~log diirför regeringen hösten 1973 att 15 milj. kr . på tilliiggsstat skulle 

stiillas till förfogande lor siirskilda insatser i kommuner med stora problem 

i skolorna. För innevarande ftr har ri ksdagen stiillt JO milj . kr. till förfogande 

mr ~amma iindamål. 

Ett anslag a• denna karak tär iir betydcl efullt och ligger viii i linje med 

dc IOrslag om decentralisering oc h flexibilitet inom skolviisendet som SIA 

lagt fram . Genom en extra resurs!Orstiirk ning kan man uppnå viisentliga 
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förb<ittringar 1 kolan, siirskilt om insatserna koncentreras till skolor och 

om räden med de största problemen. T ill sin karaktiir är anslaget av samma 

~ lag som den fOrst~irkn ingsrcsurs på 0,03 veckoti mmar per elev i liinct som 

SIA föres lår skall stå till liinsskoln~imndernas förfoga nde i framtiden . 

l3idraget till siirski lda stödåtgiirder har hittills utgått till personell förstiirk

ning i undervisningen samt t ill förstlirkni ngsanordningar för elevvård och 

fritidsverksamhet. Utviirdcringcn av hi ttillsvarande insa tser visar på ett 

mycket gott resultat. 

Enligt SÖ:s bedömning har de extra resurser som satts in vid akuta behov 

g1v it ~törrc resultat i elen allmiinna undervisn ingssituationen iin om elev

antalet ~kulle ~iinkts med någon elev per klass. Studicrcsultaten och arbetsron 

har förblittrats, vilket bl. a. har haft ti ll l'öljd att skolkfrekvensen minskat . 

SÖ rcdovisM också exempel på att kostnaderna för ~kadegörclsc i skolans 

lokaler kunnat minska från 6 000 kr./ månad t ill 200 kr. / månacl ge nom för 

stiirk ningsanordningar rör elevvård och fritidsverksamhet. 

l en enkät till skoladministratörer. liirarc, elever, fritidsledare och skol

viirdar om erfarenheter av dc ~ärskilcla insatserna på skolområdet har 96 

% av de svarande uttryckt sig posi ti vt om verksamheten . medan endast 

4 % vari t tveksamma. Man har över lag se tt de extra resurserna som 

en viktig hjälp till friimst invandrarelever. svagpresterande och mobbade. 

ensamma och otrygga elever. 

Mot bakgrund av dc posi t iva erfarenheterna a v de siirskilda stödåtgärderna 

- alla personalkategorier vid dc skolor som ti lldelats medel anser att detta 

är det bästa som hänt skolan på länge - iir det viktigt att de påbörjade 

insatserna fullföljs i avvaktan på ställningstagandena till SIA :s förslag. 

För niirvarandc skall anslaget får sii rskilda stödåtgiircler i första hand an

v~i ndas för åtgiirdcr inom grundskolan och då framför allt högstadiet. V idare 

skall i geografiskt hiinscendc bidrag friimst utgå för insatser i storstads

kommuner. men även kommuner med t. ex. stora invandrargrupper ka n 

tilldelas bidrag. l et t inledningsskede. då man saknat er farenheter av hur 

medlen biist skulle utnyttjas. har en sådan bcgrii nsning varit moti verad . 

Vi tycker dock att det för framtiden finns sl<iil all utvidga anviindnings

området ~åviil geografiskt som med avseende på vil ka åtgiirder som kan 

komma i fråga . Ricl rag bör således kunna utgå ii ven till kommuner utanför 

torstadsområdcna. t. ex. utpriigladc glesbygdskommuner. l dessa finns ock

så betydande skolproblem. låt vara av annan karaktär iin i storstadskom

muncr. Fördcra~del börbidrag kunna utgå iivcn föratt hindra ncdliiggningcn 

av mindre skolenheter. 

Int resset bland kommunerna för att få del av anslaget för siirsk ilda stöd

åtgiirclcr har hi tt ills var it stort. Innevaranetc budgetår har bidrag sökts ti ll 

ett belopp som iir mer ii n dubbelt så stort som vad som ståt t till förfogande. 

och det finns ingenting som siiger all förhållandena skulle vara annorl unda 

nästa år. Exak t hur stort medelsbehovet då kommer att vara iir dock svårt 

att bedöma. siirskilt mot bakgrund av den ut vidgning av anviindningsom-
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rådet som vi föreslagit. Men uppenbart är att det avsevärt kommer att över

stiga de 30 milj . kr. som föreslås i budgetpropositionen. Vi föreslår därför 
att riksdagen nu anvisar 50 milj. kr. för särskilda stödåtgärder på skolområdet 

under nästa budgetår och samtidigt ger skolöverstyrelsen i uppdrag att in
komma med förslag om ev. tilläggsanslag när medelsbehovet mera slutgiltigt 

kan överblickas. 
Med hänv isning till det anförda hemställer vi 

att riksdagen 
l . till Sii rski lda åtgärder på skolområdet anvisar ett i förhål lande 

till budgetproposit ionen med 20 milj. kr. förhöjt reservations

anslag av 50 milj . kr., 
2. begär all skolöverstyrelsen skall inkomma med förslag ti ll ev. 

tilliiggsa nslag när medelsbehovet under anslaget kan bedömas 

mera slutgiltigt. 

3. beslutar all utvidga anslagets använd ningsområde i enlighet 
med vad som anförts i motionen. 

Stockholm den 24 januari 1975 

THORBJÖRN FÄLLDIN {c) GU NAR HELE {fp) 


